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Ældrerådet

Referat af møde
Torsdag den 6. august 2020 kl. 09:00 - 13:00 Byrådssalen, Rådhuset

MØDEDELTAGERE
Formand: Lissi Gyldendahl
Næstformand: Arne Christensen
Kasserer: Jørgen Hansen
Sekretær: Vibeke Davids Hansen
Vicki Hansen

Karsten Roed
Christian Heiberg
Søren Holmgaard
Jimmy Sarvad
Lise-Lotte Tøttrup (sekretær / referent)

Referat 

Sag nr. 1 Godkendelse af dagsorden og referat fra den 28. maj 2020
Mødeleder Vicky Hansen

Ekstra punkt til dagsordenen sag 3, 3.7 Drøftelse af udsendelsen ”Plejehjem bag 
facaden”. 

Referatet blev godkendt.

Sag nr. 2 Orientering fra kommunen 
Udgår

Sag nr. 3 Orientering fra formand
3.1 Kommunikation med administrationen siden sidst
Den 2. juli 2020 henvendte Ældrerådet sig til administrationen vedrørende 
orientering om de nye besøgsregler.
Den 10. juli 2020 havde formanden holdt møde med Hanne Larsen om 
uhensigtsmæssig udspørgning af patient på Rehabiliteringsafdelingen.
Ældrerådet ønskede en opfølgning på dette.

3.2 Besøgsrestriktioner på Plejehjemmene og på 
Rehabiliteringsafdelingen
Formanden havde den 2. juli 2020 bedt administration om oplysning om, hvordan 
kommunen ville håndtere åbningen af besøg på plejehjemmene.
Ældrerådet fik en tilbagemelding, hvorefter der blev stillet spørgsmål til, hvorfor 
de pårørende skulle ringe forud for besøg. 
Ældrerådet fik en forklaring, der gav mening - det handlede om at sikre hygiejnen.

Nogle af Ældrerådsmedlemmerne havde samtidigt fået en henvendelse om nye 
retningslinjer for besøg på Rehabiliteringsafdelingen, hvor patienter på 
flersengsstuerne kun kunne besøges i den offentlige café. 
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Det stillede Ældrerådet spørgsmålstegn ved, idet der måtte være større risiko for 
smittefare ved at tage patienterne med til cafeen, hvor der kommer både 
patienter og pårørende udefra.
Dette blev ændret til, at der kunne være besøg på flersengsstuerne af 2 
navngivne pårørende til hver patient.

3.3 Aflysning af mødet i Nordgruppen den 18. august 2020

3.4 Nyt fra Danske Ældreråd / tilmelding til efterårets temadag
Arne ønskede en dialog omkring Danske Ældreråd. Det sættes på under sag nr. 
13 eventuelt. 

Efterårets Temadage med videre
Lederkursus 21. september 2020 - Lissi tilmeldt.
Efterårets temadage sætter fokus på ældrerådsvalg – blandt andet i forhold til 
forberedelse og gennemførelse. Tilmelding åbner 6. august 2020.

Mandag den 19. oktober 2020: Temadag, Theilgaard – Køge.

Tirsdag den 20. oktober 2020: Temadag, Matrikel 1 – København.

Næste konference bliver afholdt tirsdag den 24. november 2020 i Vingsted.

Håndbog om Ældrerådsarbejdet
Håndbogen beskrev de lovgivningsmæssige rammer for ældrerådsarbejdet, 
ligesom der blev givet eksempler på, hvordan man som ældreråd kunne gribe 
arbejdet an i praksis. De forskellige kapitler kunne læses uafhængigt af hinanden, 
og håndbogen kunne bruges som et opslagsværk.
Lissi ville sende håndbogen til Ældrerådets medlemmer.

Stemmeprocent
Ny undersøgelse slog fast, at fremmødevalg gav en høj stemmeprocent til 
ældrerådsvalg.
Kun 39 kommuner afholdt fremmødevalg til Ældrerådsvalg sammen med 
kommunalvalget
De kommuner, der afholdt ældrerådsvalgene som fremmødevalg i forbindelse med 
kommunalvalget i 2017, havde en gennemsnitlig stemmeprocent på 63,8.
I de kommuner, hvor man anvendte digitale valg deltog i gennemsnit 31,8 procent 
af de stemmeberettigede. 
Mens de kommuner, hvor man brugte brevstemme som valgform fik en 
gennemsnitlig stemmeprocent på 43,7.

3.5 Priser for trykning af årsrapport samt indstik
Trods flere rykkere, var der fortsat ikke modtaget priser på trykning.
Lissi vil rykke endnu engang, alternativt skulle der findes et andet sted at få trykt 
materiale.
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3.6 Ældrerådsseminar
Ældrerådet havde tidligere talt om at afholde et Ældrerådsseminar, hvor mål, 
arbejde, arbejdsgange mv. kunne drøftes.

Der kom forslag om afholdelse af seminar i marts 2021
Lissi ville finde en dato og booke elværket.

Forslag til indhold i seminaret:
Fastlæggelse af Ældrerådets mål med arbejdet 2020- 2021.
For eksempel med baggrund i Danske Ældreråds mærkesager:

- sikre økonomi til en værdig ældrepleje
- sikre forebyggelse så ældre kan få et godt liv (eventuelt oplæg fra Finn 

Kamper)
- sikre et nært sundhedsvæsen med kvalitet og uden egenbetaling
- sikre udbredelse af nye boligformer til ældre

 Evt. oplæg om serviceniveauet i Frederikssund set i forhold til andre kommuner
- oplæg fra administrationen eller en politiker
- giver det anledning til yderligere mål for ældrerådets arbejde?

Evaluering af arbejdsopgaverne (fra sidste seminar)
- har Ældrerådet den optimale arbejdsprocedure?
- er der noget der skal laves om?

3.7 Tv-dokumentar ”Plejehjemmene bag facaden”
Lissi havde skrevet et indlæg til avisen, hvori hun skrev, at Ældrerådet ikke havde 
hørt om dårlige forhold i Frederikssund kommune.
Der var kommet svar fra en borger, at der var udfordringer i forhold til nødkald.
En borger mente, at medierne gav for lidt plads til de gode historier.

Ældrerådet mente, at det at tale pænt til borgerne burde være en selvfølge.

Ældrerådet ønskede dette på Dialogmøde med Velfærdsudvalget

Ældrerådet drøftede blandt andet normering, nødkald og budget.
Frederikssund lå under landsgennemsnit i forhold til normering på omsorgscentre.
Ældrerådet mente at én nattevagt på centrene ikke var acceptabelt.

Ældrerådet mente, at hjælpen ved nødkald ikke kom hurtigt nok til borgere på 
omsorgscentre, og at det var vanskeligt at få nødkald til borgere i private hjem.
Der var en dialog omkring løsning af dette.

Lissi orienterede om, at Fagbevægelsens Hovedorganisation havde lavet en 
undersøgelse, vedrørende kommunernes forbrug på servicerammen, i forhold til 
det der var budgetteret med i 2019.
Ifølge undersøgelsen havde Frederikssund Kommune i 2019 brugt 16,9 mio. 
mindre end budgetteret på hele velfærdsområdet.
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Sag nr. 4 Sager til høring 
Velfærdsudvalget
Social- og sundhedsudvalget
Høringssvar blev gennemgået og sendt til Byrådssekretariatet

Ældrerådet havde en drøftelse omkring høringssvaret vedrørende ortopædisk 
fodtøj og indlæg.
Ældrerådet mente ikke, at prisen skulle vægte så meget.
Høringssvar blev gennemgået og sendt til Indkøbsafdelingen.

Sag nr. 5 Økonomi (orientering)
v/ Jørgen Hansen
Jørgen gjorde opmærksom på, at alle bilag for indeværende år skulle afleveres, 
således at regnskabet kunne laves retvisende i regnskabsåret.

Jørgen orienterede om, at Ældrerådet ved bankskifte ikke ønskede at få udstedt et 
betalingskort. 
Dette skulle dog ændres, idet der ved flere lejligheder havde været brug for kort 
ved betaling for køb på nettet (kurser, arrangementer og lignende).

Sag nr. 6 Ældrerådets forslag til Valg procedure
Ad-hoc gruppen, Søren, Jørgen og Lissi havde udarbejdet et forslag til 
Valgprocedure, ud fra kommentarerne på sidste møde.

Valgproceduren blev gennemgået og kommenteret.
Nyt materiale sendes til Ældrerådet, når det er korrigeret.

Sag nr. 7 Ældreråd eller Seniorråd
Lissi havde spurgt Danske Ældreråd om, hvem der kunne beslutte at ændre 
navnet Ældreråd til Seniorråd.

Lissi orienterede, at det fra Danske Ældreråd anbefales ikke at ændre navn, med 
mindre der er et stort flertal der ønsker ændring.

Der var en dialog omkring emnet. 
Ældrerådet besluttede at tage emnet op på et møde i oktober. 

Sag nr. 8 Ældrerådets punkter til Dialogmødet den 8. september med 
velfærdsudvalget
Ældrerådet drøftede mulige punkter til det kommende møde.
Lissi vil fremsende de endelige forslag til administrationen senest den 14. august 
2020, jf. den foreløbige dagsorden

Sag nr. 9 Årshjul
Revideret årshjul var fremsendt til Ældrerådet inden mødet.
Ingen yderligere bemærkninger.
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Sag nr. 10 Møder som Ældrerådets medlemmer har deltaget i
Søren havde været til møde i Hornsherred almennyttige boligforening og 
orienterede herfra.

Sag nr. 11 Orientering fra fagudvalg
Kultur- og Fritidsudvalget v/ Vibeke
Vibeke orienterede om opstilling af en mindesten for veteraner på torvet.
Mindestenen opstilles den 5. september 2020
Der var givet et bidrag fra kommunen på 20.000 kr.

Plan- og Miljøudvalget v/ Arne og Søren
Ingen bemærkninger

Teknisk udvalg v/ Christian og Søren
Ingen bemærkninger

Der var efterfølgende en dialog omkring, hvordan borgere uden computer kunne 
bestille flextur.
Borgere havde heller ikke mulighed for at betale kontant i bussen.

Lissi havde kontaktet Movia angående bestilling og betaling.
Movia havde forklaret, at det grundet risiko og mindskning af Coronasmitte ikke 
var muligt at håndterer på anden måde.

Sag nr. 12 Ældrerådets info. til lokalavisen
V/ Vibeke 
Vibeke orienterede om oplægget til annoncen.
Oplægget fremsendes til administrationen, så det kommer i avisen i uge 35, den 
26. august 2020.

Sag nr. 13 Eventuelt
Arne orienterede om, at ”Danske Ældreråd” burde komme mere på banen, de er 
ikke synlige nok.
Ældrerådet foreslog, at Lissi kunne bringe emnet op på et kommende 
Nordgruppemøde og/eller Regionsrådsmøde.

Lissi orienterede om, at det er et emne, der diskuteres på næsten alle 
Nordgruppemøder.

Ældrerådet mente, at der skulle findes en måde, hvorpå bestyrelsesmedlem i 
Danske Ældreråd Finn Kamper kunne støttes 

Arne mindede Ældrerådet om, at møde omkring boliger til ældre var blevet aflyst 
grundet Corona. Arne spurgte derfor ind til, om det var et møde der skulle 
forsøges arrangeret igen.
Der var en dialog omkring emnet, og Lissi ville følge op på forholdene i Elværket 
ved et eventuelt kommende møde. Særligt i forhold til mødedeltagere.
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Frokost i Ældrerådet blev fastsat til den 3. september 2020 efter Ældrerådsmøde.

Sag nr. 14 Næste møde
Ordinært møde i Ældrerådet afholdes den 3. september 2020, kl. 9:00 i 
mødelokale F2, Rådhuset, Torvet 2, Frederikssund. 

Mødeleder ved ordinære møder i 2020 fremgår af nedenstående tabel.

Dato Mødeleder
 9. januar Lissi
 30. januar Vibeke
27. februar Arne
 26. marts Aflyst
 30. april Aflyst
 28. maj Christian
 6. august Vicki
 3. september Søren
 1. oktober Jørgen
 29. oktober Jimmy
26. november Karsten


